
فاجعه كش�تار ميليون�ي پرن�دگان مهاجر در 
فريدونكنار خبري اس�ت كه هر سال با شروع 
فصل مهاجرت پرندگان به استان مازندران به 
گوش مي   رسد و در سال هاي اخير حتي اخباري 
مبني   بر كش�تار 1/5 ميليوني اين پرندگان كه 
مدتي ميهمان سرزمين ما هس�تند، به گوش 
مي   رسد. ابعاد محيط زيستي اين اتفاق به بيرون 
از مرزهاي ايران نيز كش�يده شده اس�ت. هر 
س�ال نيز اخباري در خصوص برخ�ورد با اين 
كش�تار به گوش مي   رس�د كه البته و ظاهراً تا 
كنون بدون نتيجه بوده اس�ت. براي بررس�ي 
آم�ار واقعي اين كش�تار و همچني�ن كارهاي 
انجام شده در جهت جلوگيري از آن با عطاءالله 
كاوي�ان، مدي�ر كل حفاظ�ت محيط زيس�ت 
اس�تان مازن�دران گف�ت   وگ�و كرده اي�م. 

گزارش   هايي در خصوص كشتار 1/5 
ميليون پرنده مهاجر در فريدونكنار 
و شهرها اطراف آن مطرح شده است، 

اين آمار را قبول داريد؟
اصلًا امس��ال چنين اتفاقي نيفتاده اس��ت! هنوز 
صيد و ش��كار به شكل س��نتي كه هر ساله انجام 
مي   شد، شروع نشده چون زمان آن نرسيده است؛ 
هنوز حض��ور پرنده هاي به ش��كل كام��ل اتفاق 

نيفتاده است. 
اين آمار را براي س�ال هاي گذش�ته 

تأييد مي   كنيد؟
سال گذشته من مسئوليت نداشتم. 

به ش�كل كلي برآورد ش�ما در مورد 
كشتار پرندگان چه مقدار است؟

سرشماري كه نمي   شود و واقعاً من تخميني هم در 
اين خصوص ندارم. البته سال گذشته شكار و صيد 

در فريدونكنار ممنوع بود. 
در كل استان؟

بله! ولي اصل شكار در تالاب هاي فريدونكنار است. 
در تالاب ميانكاله مثل مجموعه فريدونكنار شكار و 
صيد با روش   هايي با سابقه 200 ساله وجود ندارد. 
البته آنجا ممكن است تيراندازي شود و چند پرنده 
را ش��كار كنند، ولي اصلًا عدد آن قابل مقايسه با 
فريدونكنار نيست. در فريدونكنار بازار رسمي هم 
وجود داش��ت كه به عنوان محل عرضه پرندگان 
شكار و صيد ش��ده به ش��مار مي   رفت كه البته با 
پيگيري   هايي كه داش��تيم آن را از مسير شوراي 
تأمين شهرستان و استان ممنوع كرديم. در حالي 
كه بالغ بر 12 يا 13 جلسه داشتيم و پيگيري انجام 
داديم، حتي با دامگاه داران جلسات فشرده داشتيم 
تا توانستيم آن بازار را با كمك دادستاني به شكل 

كامل جمع كنيم. 
هر سال مطرح مي   ش�ود جلوي بازار 
گرفته شده، شكار غيرقانوني است 
و مواردي از اين دست. در اين شرايط 
فكر مي   كنيد چرا سال هاي گذشته 
اي�ن مس�ئله اجرايي نشده اس�ت و 
فكر مي   كني�د كارهايي كه امس�ال 
انجام ش�ده مي   تواند از اين شكارها 

جلوگيري كند؟
در مورد بحث ش��كار و صيد بايد بدانيد كه با يك 
فضايي روبه رو هستيد كه شايد در مجموع جمعيتي 
بالغ بر 300 تا 400 خانوار، زندگي، معيشت و اقتصاد 
آنها وابسته به اين حرفه است و اين چيزي نيست 
كه در ظرف دو، پنج يا 10 سال اتفاق افتاده باشد، 
سابقه اي بس��يار قديمي دارد و شايد 100 تا 150 
سال است كه رسماً در اين خصوص آمار و اطلاعات 
وجود دارد. اگر چه صيادان مدعي هستند كه بالغ 
بر 200 تا 250 سال اس��ت كه اين كار شغل آنها 
بوده است، در اين ش��رايط وقتي بخواهند اين كار 
را جمع كنند، اولين مسئله اي كه مطرح مي   شود، 

تنش هاي اجتماعي است. 
ما براي اينكه بتوانيم اين تنش هاي اجتماعي را از 
بين ببريم، پيشنهاد روش هاي معيشت جايگزين 
را داديم. به همين جوام��ع بهره   بردار گفتيم حتي 
امكانات خوب��ي در منطق��ه داريم. مث��لًا ما يك 

س��اختماني در آن منطقه داريم ب��ه عنوان مركز 
پرنده   نگري كه اين ساختمان آنگونه كه بايد در طول 
اين سال   هايي كه ساخته شده، راه اندازي و استفاده 
نشده است. گفتيم اين ساختمان را در اختيار شما 
قرار مي   دهيم، شركت تعاوني بهره  بردارها را فعال 
كنيد. بياييد اين ساختمان را با يك فضاي بسيار 
مناس��ب و كامل در اختيار بگيريد، گردش��گر را 
بياوريد و ببريد تا پرنده ها را ببينند و از اين طريق 
ايجاد درآمد كنيد، صيد و ش��كار را كنار بگذاريد. 
منتها اينها اين شغل را به نوعي فعاليت سنتي خود 
مي   دانند و وابستگي و اعتيادي به اين شغل دارند 
و در كنار آن گردش مالي آن هم مطرح اس��ت. در 
اين شرايط سال هاي گذشته هر بار كه برخوردي 
خواس��ته اتفاق بيفتد، موضوع تنش اجتماعي و 
بحث امنيت مطرح شده است. حتي من به ياد دارم 
شايد شش، هفت سال پيش حدود 300- 200 نفر 
نيروي نظامي در منطقه آوردن��د، اما باز عمليات 
به  دليل همين تنش هاي اجتماعي انجام نش��د و 
برگشتند.  موضوع ديگري كه بايد مورد توجه باشد، 
اين اس��ت كه مجموعه تالاب ه��اي فريدونكنار، 
س��رخرود و ازباران تالاب هاي خصوصي هستند، 
يعني اراضي ش��اليزاري هس��تند كه وقتي برنج 
برداشت ش��د، مالكان اين اراضي آنها را كاملًا آب 
مي   بندند و به ش��كل تالابي آنها را در مي   آورند و 
پرنده آنجا مي   نشيند؛ يعني مجموعه حفاظت شده 
ما نيست و به همين دليل ما براي ورود به آن مناطق 
و براي پيگيري و پايش مشكلاتي هم داريم، چون 
به هر صورت ملك خصوصي آنهاست و اين مسئله 
مقداري پايش ها را با مشكل مواجه مي   كند. با اين 
حال امس��ال چون بارندگي   هاي خوبي در شمال 
نداشتيم، بخشي از اين تالاب ها هنوز آبگيري نشده 
و به اين خاطر هنوز پرنده ها به آن ميزان قابل توجه 
نرسيده است. البته دسته هاي اوليه آنها آمدند، ولي 
هنوز به شكل كامل اينجا پرنده مستقر نشده است. 
اش�اره كرديد كه برخي از روش هاي 
شكار به ش�كل بومي و سنتي است، 
نظر سازمان در خصوص اين روش هاي 

سنتي چيست؟
اگر چه سازمان محيط زيست هر نوع شكار بدون 
مجوز ش��كار را ممنوع كرده اس��ت، اما با توجه به 
اينكه شكار براي معيش��ت و استفاده خودشان با 
استفاده از آن روش سنتي يعني »دوما« به عنوان 
تنها روش��ي كه هرچند نمي   گوييم م��ورد تأييد 
ماست، ولي تنها روشي است كه آسيبي به جمعيت 
پرندگان نمي   زند. اين شكار ممنوع نيست. شكار 
دوما يك روش سنتي است كه فقط اردك كله   سبز 
را شكار مي   كند و همچنين يك روش مهارتي است 
و كسي كه با اين روش شكار مي   كند بايد پرندگان 
دست   آموز را تربيت كند، پرواز دهد و از طريق پرواز 
دادن آنها اردك هاي وحش��ي را س��مت خودش 
بياورد، در اين روش هم تعدادي كه مي   توانند در 
روز صيد كنند، بسيار كم است و هم منحصراً فقط 
يك گونه صيد مي   شود، چون پرنده بايد پرواز كند 
و همنوع خودش را به همراه مي   آورد، اين پرنده هم 
اصلًا در معرض انقراض نيست و زادآوري آن بسيار 
زياد اس��ت، در نتيجه ما هيچ محدوديتي در اين 

خصوص نداريم. 
در مورد روش شكار تور هوايي چگونه 

عمل مي   كنيد؟
تور هوايي ب��ه هيچ عنوان اج��ازه نمي   دهيم و آن 
را جم��ع مي   كنيم. ش��ايد از ابتداي م��اه آبان كه 
دسته هاي اوليه پرندگان آمده اند، بالغ بر صد رشته 
تور هوايي از سوي ما تخريب شده است. تور هوايي 
به محض اينكه نصب شود، پايش، بازديد  و تخريب 
مي   شود.  تور هوايي با روش هاي ديگر صيد متفاوت 
است. پايه هاي تور هوايي معمولاً در جايي نصب 
مي   شود كه مسير تردد اس��ت و روي مرزهاست، 
بچه هاي ما اينها را راحت تر مي   بينند و كاملًا قابل 

رصد است. 
جريمه اي كه براي شكار تعيين  شده 
چه مق�دار اس�ت و آي�ا بازدارندگي 

دارد؟

متأسفانه يكي از مش��كلات اين است كه مثلًا در 
سال گذشته ش��ايد حدود 100 مورد شكايت   از 
طرف همكاران ما در اس��تان ثبت شد كه تقريباً 
همه اينها منتهي به رأي برائت شده اس��ت. دليل 
آن نيز اين اس��ت در حالي كه ش��كار و صيد را به 
ش��كل مخفيانه انجام مي   دهن��د و آلات و ادوات 
آنها را مي   بينيم، اما چون اين آلات و ادوات همراه 
با پرنده ش��كار شده و فرد ش��كارچي همزمان به  
دست نمي   آيد و دس��تگاه قضا همه اينها را با هم 
مي   خواهد، مي   گويد ش��ما بايد ادوات شكار، فرد 
شكارچي و پرنده اي را كه شكار كرده است، بگيريد 
و صورتجلسه كنيد تا بتوانيم حكم صادر كنيم! در 
حالي كه اين اصلًا امكان ندارد و واقعاً سخت است. 
محدوده واقعاً بزرگ اس��ت و مگر م��ا چقدر نيرو 
داريم كه ط��وري پايش كنيم ت��ا بتوانيم يك فرد 
را همزمان، در حال شكار دس��تگير كنيم، در اين 
خصوص با دادس��تاني مركز استان مكاتبه كرديم 
و امس��ال از تيرماه اقدامات و پيگيري هاي خود را 
شروع كرده ايم. براي اولين بار ما جلسات زيادي با 
خود دامگاه   داران داشتيم يعني با خود شكارچياني 
كه بالاخره متخلف هس��تند، ولي م��ا مي   گوييم 
كه نياز به آموزش دارند. در تمام روس��تاهايي كه 
اين ش��كارچيان متعلق به آن روس��تاها هستند، 
پروژه ه��اي مطالعاتي مش��اركتي تعريف كرديم، 
افراد و شركت هاي مشاور را فرستاديم، در مساجد 
و مدارس با اين دامگاه داران و ش��كارچيان جلسه 
گذاشتيم و مسائل را مطرح كرديم تا بتوانيم از آن 
مسير ورود كنيم. در كنار همه اين اقدامات از طرف 
ديگر اينكه بارندگي كم بوده و آبگيري كافي انجام 
نشده، موجب شده تا امسال آن ميزان شكار و صيدي 

را كه در سال هاي گذشته بوده خيلي كمتر شود. 
به خلأ قانوني كه در مورد خود شكار 
وجود دارد، اشاره كرديد، ولي خريد و 
فروش پرنده هاي شكار شده طبيعتاً 
بدون مجوز در حال انجام است، براي 
برخورد با آن فروشنده چه كرده  ايد؟

بازار را به همين س��بب جمع كرديم، در شوراي 
تأمين اس��تان به اين مس��ئله با حضور استاندار 
محترم مازندران و سرهنگ محمدخاني، فرمانده 
يگان حفاظت س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت 
پرداخته شد و در چندين جلس��ه شوراي تأمين 
فريدونكنار و محمودآباد حضور يافتيم و مجموعه 
را توجيه كرديم كه در نتيجه آن موفق شديم آن 
بازاري را كه در يك مكان مشخص جمع مي شدند، 
24 تخت فعال داشت و اين پرندگان را در معرض 
عموم مي   گذاشتند، جمع كنيم، البته اين مسئله 
هم يك ظرفيت است كه مي   توانيم در خصوص آن 
ورود كنيم، هر چند سال هاي گذشته هم همكاران 

ما ورود هم كرده اند. 
با وج��ود همه اين م��وارد من به تم��ام افراد مثل 
شمايي كه در حوزه خبر هستيد تا وقتي با همكاران 
سازماني در جلسات مي   نشينيم، مي   گويم اگر بياييد 
در خود منطقه حضور پيدا كنيد، شرايط را ببينيد، 
با دامگاه   داران بنشينيد و با كساني كه در اين مسير 
در اين سال ها بودند، گفت   وگو كنيد، واقعاً ديدتان 

نسبت به اين موضوع باز و متفاوت مي   شود. 
اين حالتي كه شما تصوير كرديد، اين 
پيش بيني را ايجاد مي   كند كه مانند 
سال هاي گذشته در ابتدا يك جديتي 
نشان داده خواهد شد، ولي در نهايت 
به شكل رس�مي يا غيررس�مي اين 

خريد و فروش اتفاق خواهد افتاد. 
شما بايد يك محلي براي عرضه داشته باشيد؛ پيگير 
روش هاي غيرمجاز ش��كار هستيم، آن را تخريب 

مي   كنيم، بازار عرضه آنها را هم محدود مي   كنيم 
و ش��ايد اگر بازار عرضه محدود ش��ود، شكار نيز 
كاهش پيدا كند، چون از يك طرف افراد متقاضي 
مراجعه نمي   كنند، بنابراين تقاضا كم مي   شود و فرد 
دنبال شكار نمي   رود و از طرف ديگر نيز بازارهاي 
زيرزميني كه ممكن است ش��كل بگيرد مطمئناً 
ميزانش كم مي   ش��ود، چون وقتي شما يك محل 
مشخص داشته باشيد و همه بدانند كه اينجا اين 
محصول عرضه مي   شود، همه به آن نقطه مراجعه 
مي   كنند و به راحتي چيزي ك��ه مي   خواهند را به 
دست مي   آورند.  هدف ما با اين بوده كه بتوانيم اين 
بازار را كنترل كنيم، واقعيت اين است كه در طول 
سال ها اين بازار به شكل رسمي فعال بوده  و حركت 
فعلي ما و اينكه ما بتوانيم آن بازار را كلاً جمع كنيم 
نيز حركت بزرگي است. با فردي كه آنجا را اجاره 
مي   داده صحبت شده اس��ت؛ دادس��تاني استان و 
فريدونكنار، ش��وراي تأمين اس��تان و شهرستان 
فريدونكنار و شهرداري، همه را پاي   كار آورديم و 

اين مجموعه كاملاً از آنجا جمع شده است. 
به نظر ش�ما چه مي�زان جريمه بايد 
صورت گي�رد ت�ا بازدارنده ش�كار 

پرندگان مهاجر باشد؟ 
چون هيچ جريمه اي در اين منطقه انجام نش��ده 
ما عددي ب��راي آن نداريم و تمام جريمه  هايي كه 
در مورد پرندگان گوشتي، شكاري و چه حيوانات 
چهارپا انجام مي   ش��ود، اصلًا بازدارنده نيست، از 
سوي ديگر شما هيچ وقت نمي   توانيد يك حيوان 
چهارپا را ي��ك قيمت بگذاريد؛ مث��لًا اگر 100 يا 
200 هزار تومان يا حتي يك ميليون تومان جريمه 
بگيريد، اص��لًا اين قيمت ها مطرح نيس��ت، ولي 
متأسفانه عدد جرائمي كه در بحث حيوانات چهارپا 
داده مي   شود يك چنين عددهايي است كه اصلًا 
بازدارندگي لازم را ندارد و اين ايرادي است كه بايد 

در مورد آن فكري شود. 
تخمي�ن ش�ما در خص�وص تع�داد 
پرنده هاي مهاج�ري كه وارد منطقه 

شما چقدر است؟
سرشماري بچه هاي ما تخميني است و من در اين 

خصوص حضور ذهن ندارم. 
حداق�ل مي   تواني�د بگويي�د چن�د 
درصد از پرندگان پيش از اين شكار 

می شوند؟
چون تعداد پرنده هايي كه به مازن��دران مي   آيد، 
بس��يار زياد اس��ت، پرنده   هايي كه صيد و شكار 
مي   شود، ش��ايد در مجموع تالاب هاي ما حداكثر 

10 درصد باشد. 
بسياري از كارشناسان حتي تخمين 
ش�كار 1/5 ميليون�ي را ه�م خيلي 
خوش�بينانه مي   دانس�تند و معتقد 
بودن�د خيلي بيش�تر از اي�ن تعداد 

بوده است. 
من عدد نمي   دانم، ولي ي��ك خواهش دارم آن هم 
اين است كه توجه كنيد، آمار ارائه شده در فضاي 
ان  جي   اوها را نمي   توانم قبول كنم. فرد احساساتي 
اس��ت يك آماري مي   گويد، در حالي كه واقعيت 
متفاوت اس��ت؛ مثلًا در كل فصل شكار و صيد دو 
الي سه شب اوج ش��كار و صيد اس��ت كه آن هم 
مخصوص شب هاي خاصي است كه از نظر ماه هاي 
قمري با توج��ه به وضعيت قرارگي��ري ماه ، زمان 
مشخص اس��ت، تازه اگر هوا ابري نباشد و شرايط 
تالابي هم نور كاف��ي را در تالاب ايج��اد كند، آن 
زمان بالاترين ش��كار و صيد اتف��اق مي   افتد، ولي 
متأسفانه بعضي از كارشناسان در اين ان   جي   اوها 
اين ش��ب ها را ملاك قرار مي   دهند و ضربدر شش 
ماه و آمار اعلام مي   كنند، در حالي كه در بسياري از 
اين شب ها شكارچيان اصلًا يك پرنده نيز شكار و 
صيد نمي   كنند، در بعضي از شب ها هم ممكن است 
فرد يك يا دو عدد پرنده بگيرد، اين را شما هيچ گاه 
نمي   توانيد به يك ش��ب كه مث��لًا 50 تا پرنده هم 
گرفته تعميم دهيد، ولي اين افراد آن 50 تا پرنده 
را ملاك قرار مي   دهند، چون اينها به چشم مي   آيد 
و اين يك شب و دو شب در بازار هم مشهود است. 
طرف اينها را مي   بيند و بعد حساب مي   كند اگر من 
اين را ضربدر 150 روز كنم يك عدد وحشتناكي در 

مي   آيد در حالي كه اصلاً اينگونه نيست. 
مي   تواني�م اميدوار باش�يم امس�ال 
نسبت به سال گذشته شاهد كاهش 

شكار باشيم؟
قطع به يقين اينگونه است، چون پايش ها و تلاش ما 
بيشتر شده است، نيروهاي خود را تقويت كرده   ايم، 
يك مجموعه به ش��كل يك كانكس نگهباني در 
منطق��ه محمودآباد اضافه كرديم، جل��وي بازار را 
گرفتيم و ت��ا اين لحظه بازار فعال نيس��ت كه اين 
خيلي مي   تواند تأثيرگذار باش��د. ضم��ن اينكه تا 
اينجاي كار متأس��فانه با توجه به اينكه منابع آبي 
استان متضرر مي   ش��ود، ولي از نظر شكار و صيد 
خوش��بختانه بايد بگوييم با توجه ب��ه اينكه هنوز 
بارش هاي پاييزي مكفي نبوده اس��ت، بسياري از 
اين تالاب ها هنوز آبگيري كافي را انجام نداده اند و 
بخشي از تالاب هاي ما هم خشك شده است. از سوي 
ديگر با توجه به اينكه اين تالاب ها همگي شاليزار 
است و چون قيمت برنج بسيار بالا رفته بسياري از 
اين بهره   برداران در حال كشت دوم هستند. وقتي 
هم كه كشت دوم انجام مي   دهند، يعني تازه هفته 
گذشته محصول خود را برداشت كرده اند و اين را 
بايد آماده كنند و آبگيري كنند كه اينگونه دو تا سه 
ماه از فصل صيد را از دست مي   دهند، اينها همگي 

موجب مي   شود شكار و صيد كمتر شود. 

884984403سرويس اجتماعي
دادگاه ها صد شكارچي غيرمجاز را تبرئه کردند!
وضعيت شكار پرندگان در شمال كشور در گفت و   گوي »جوان« با مدير كل حفاظت محيط زيست استان مازندران 

 وزير بهداشت بر اجراي دقيق طرح پزشك خانواده تأكيد كرد و گفت: 
پزشك خانواده هم در شهر و هم در روستا اجرا مي شود. 

 ش��هردار تهران با بيان اينكه از سال گذش��ته تا امروز موفق شديم 
بالغ بر ۹ ه��زار ميليارد تومان از امكانات ش��هر را برگردانيم، گفت: در 
10 سال گذشته از 4۸ طرح مشاركتي در شهرداري تنها يك مورد آن 
موفق بوده است و بر همين اساس تصميم گرفتيم تمامی پرونده هاي باز 

مشاركتي را در شهرداري ببنديم. 
 مدير كل دفتر تأمين مسكن و امور مهندسي ساختمان كميته امداد 
گفت: تفاهمنامه اي پنج جانبه به امضا رس��انده ايم و قرار اس��ت براي 

احداث 40 هزار مسكن مددجويي در روستاها اقدام كنيم. 
 رئيس اداره بيماري هاي قابل پيشگيري با واكسن وزارت بهداشت 
از احتمال ورود دو واكس��ن »پنوموكوك« و »روتاويروس« به برنامه 
واكسيناسيون كشوري از سال آتي خبر داد و گفت: در تلاشيم ضمن 
تأمين اعتبار در بودجه س��ال آتي براي واردات اين واكسن ها، در عين 
حال بتوانيم به توليد داخلي اين دو واكس��ن برسيم تا از سال آينده به 

برنامه واكسيناسيون كودكان زير يك سال اضافه شوند. 
 استاندار سابق تهران از فعال شدن هزارو۹00 واحد راكد و نيمه فعال 

در سطح استان تهران ظرف يكسال گذشته خبر داد. 
 رئيس پليس راهنمايي و رانندگي تهران بزرگ بر لزوم بازنگري طرح 
ترافيك تهران با ه��دف كاهش آلودگي ه��وا و ترددهاي غير ضروري 

تأكيد كرد. 
 رئيس شوراي شهر تهران گفت: شركت هاي سازنده اتوبوس اعلام 

كرده اند 500 دستگاه اتوبوس تا پايان سال تحويل داده خواهد شد. 
 معاون اشتغال و خودكفايي كميته امداد استان تهران گفت: از ابتداي 
سال جاري تاكنون 11 هزار و 5۷3 مددجوي تحت حمايت كميته امداد 

از دوره هاي آموزشي فني و حرفه اي برخوردار شدند. 
 نماينده س��ازمان بهداش��ت جهاني در اي��ران، مطالعات جمهوري 
اسلامي ايران درباره تغييرات آب و هوايي و اقليم را در زمره تحقيقات 

معتبر جهاني خواند. 
 معاون حقوقي و امور مجلس وزارت آموزش  و  پرورش گفت: از ابتداي 
دولت س��يزدهم تا كنون، نمايندگان مجلس شوراي اسلامي بيش از 

1۹هزار مكاتبه با وزارت آموزش و پرورش داشته اند. 

سجاد آذري
  گفت و   گو

حسین سروقامت

صدور 1118 کيفرخواست
 در اغتشاشات  اخير

كيفرخواس�ت   1118 ص�دور  از  قضائي�ه  ق�وه  س�خنگوي 
داد.  خب�ر  اخي�ر  ناآرامي ه�اي  متهم�ان  ب�راي 
مسعود ستايشي، سخنگوي قوه قضائيه در نشس��ت خبري گفت: قوه 
قضائيه خون هاي به ناحق ريخته كودكان، زنان و حافظان امنيت را در 
دستور كار قرار دارد و باسرعت و با دقت و با صحت بدون چشم پوشي از 
حق امنيت به عنوان حق عمومي ملت اي��ران وظيفه خود را عملياتي و 
تروريست ها را متناسب با جرائمشان به سزاي عمل خود خواهد رساند 
و بساط شرارت هاي اخير جمع خواهد شد .  ستايشي خطاب به مردم به 
ويژه خانواده شهدا ايذه، اصفهان و س��پاه پاسداران و بسيجيان تصريح 
كرد: اطمينان مي دهم قوه قضائيه از خون اين عزيزان نخواهد گذشت 
و اجازه پايمال ش��دن خون اين عزيزان را نخواهيم داد.  سخنگوي قوه 
قضائيه گفت: براساس تدابير متخذه با سرعت و دقت و با متضمن مؤلفه 
صحت، بدون چشم پوشي از حق امنيت به وظيفه خود عمل مي كنيم و 
تروريست ها را در هر موقعيتي باشند به سزاي اعمالشان خواهيم رساند.  
وي گفت: دو جاسوس فرانسوي بازداشت ش��ده همچنان در بازداشت 
هستند و پرونده آنها به اتهام اجتماع و تباني به قصد اقدام عليه امنيت 
ملي كشور بود كه اتهام جاسوسي هم به آن اضافه شده، در مرحله تصميم 
نهايي است.  ستايشي با اعلام اين خبر كه 40 نفر ديگر از اتباع خارجي 
كه در اغتشاشات اخير دخيل و حتي برخي از آنها در ميدان و كف خيابان 
بودند، بازداشت شده اند، خاطر نشان كرد: اين افراد مطابق قوانين داخلي 
جمهوري اسلامي ايران محاكمه خواهند شد.  وي در بيان آخرين آمار 
احكام صادر شده در خصوص اغتشاشات اخير گفت: براساس آمار ارائه 
شده در تهران تاكنون براي هزارو11۸ نفر كيفرخواست صادر شده است. 
همچنين بر اس��اس آمار محكوميت و برائت در سراس��ر كشور تاكنون 

2هزارو432 نفر رأي بدوي اعم از محكوميت و برائت صادر شده است. 
 ارتباط گسترده افكاري با براندازها

سخنگوي دستگاه قضا در خصوص آخرين وضعيت پرونده حادثه اوين 
بيان كرد: در حال تحقيقات از 42 متهم هستيم و با توجه به شلوغي و 
ترافيك رسيدگي در آن مجموعه اين پرونده با جديت در حال رسيدگي 
اس��ت و واجد محرمانگي است.  ستايش��ي در ادامه گفت: اتهام متهم 
الهام افكاري اجتماع و تباني به قصد اقدام عليه امنيت كشور از طريق 
همراهي با فراخوان ها است.  وي تفهيم اتهام شده و براي او قرار بازداشت 
موقت صادر شده است.  وي افزود: متهم ارتباطات گسترده اي با عناصر 
فعال رسانه اي و شاخص برانداز داخل و خارج از كشور داشته است، در 

اين مورد ادله وجود دارد. 
 جلوي تهمت سلبريتي ها را مي گيريم

ستايشی گفت: برخي افراد به ظاهر شاخص حرف هايي مي زنند كه روان 
جامعه را به هم مي زند، با اين افراد تعارف نداريم. برخي از اين افراد احضار 
شدند و براي توضيحات نيامدند كه دستور جلب شان صادر شد. كساني 
كه سخن غيرمستند و كذب بگويند و مداركي براي اثبات ادعاهايشان 
نداش��ته باش��ند، مورد برخورد قضايي قرار مي گيرند. جلوي تهمت و 
دروغ سازي را به جد خواهيم گرفت.  ستايشي تأكيد كرد: قوه قضائيه 
براي تأمين امنيت رواني جامعه براي جلوي شايعه سازي، دروغ سازي 
را به جد خواهد گرفت؛ همگان نسبت به اظهار نظر بيان آزاد هستند، اما 
نه هنجار شكني و انتشار اخبار جعلي! اين موارد آزادي بيان نيست.  وي 
با تأكيد بر اينكه اقدامات قوه قضائيه عبرت آموز خواهد بود، ادامه داد: 
تمامي شواهد و اظهارات ش��هود و مطلعان مد نظر قرار خواهد گرفت و 
در نهايت تصميم لازم گرفته خواهد شد. كس��اني كه سخن بيهوده و 

غير مستندي بگويند، قطعاً دستگاه قضايي با آنها برخورد مي كند. 
 دستگيري 21 اخلالگر ارزي

وي در پاسخ به سؤالي مبني بر اينكه عده اي در روزهاي گذشته سعي 
كردند كه در فضاي ملتهب كش��ور علاوه بر مس��ائل اجتماعي مسائل 
اقتصادي را هم دچار التهاب كنند، در اين خصوص قوه قضائيه چه اقدامي 
انجام داده است، بيان كرد: اجازه نخواهيم داد در شرايط جاري التهاب در 
حوزه هاي مختلف منجر به سوء استفاده دشمن شود.  ستايشي در ادامه 
بيان كرد: در اين حوزه ضابطين با هدايت و مديريت تشكيلات قضايي 
خدمات و برنامه هاي مؤثري كه داشتند، اعلام مي كنيم در ماه جاري 21 
نفر به اتهام اخلال در نظام اقتصادي كشور از طريق معاملات بدون مجوز 
دستگير و تفهيم اتهام شدند و قرار تأمين قانوني متناسب با جرم براي 
آنها صادر شده است.  وي بيان كرد: هشت نفر از اين 21 نفر بلاقيد آزاد 
شدند و 13 نفر ديگر كه جرم آنها محرز است و مرتكب اعمال مجرمانه 
در اين مقطع زماني شدند با صدور قرار بازداشت موقت بازداشت شدند 
و در زندان هستند.  ستايشي اظهار كرد: همچنين در رابطه با ارز فردايي 
طي ماه جاري 14 نفر دستگير و تفهيم اتهام شده اند. يك نفر با صدور 
قرار وثيقه و 10 نفر ديگر با صدور قرار كفالت و قرار قبولي وثيقه و سه نفر 
با صدور قرار التزام آزاد هستند. پرونده ها در روند تحقيقات قرار دارد و 

ان شاءالله به زودي در دادسرا تعيين تكليف خواهند شد. 
 كم كاري دستگاه ها در اجراي قانون هواي پاك

س��خنگوي قوه قضائيه در خصوص ترك فعل ها در رابط��ه با قانون هواي 
پاك اظهار كرد: اين موضوع در دادس��تاني كل كش��ور در دستور كار قرار 
گرفته است. در همين راستا نيز جلسات متعددي با دستگاه هاي ذي ربط 
برگزار شده است.  وي در خصوص ترك فعل هاي صورت گرفته در اجراي 
قانون هواي پاك   گفت: پرونده اي در رابطه با گزارش كميسيون اصل ۹0 و 
سازمان بازرسي در شعبه دوم بازپرسي دادسراي عمومي انقلاب تشكيل 
ش��ده و افرادي به اتهام جلوگيري از انجام وظايف قانوني خود و مصوبات 
آيين نامه قانون احصا كرده، احضار شده اند.  ستايشي در رابطه با پيگيري هاي 
سازمان بازرسي كل كشور گفت: بر اساس گزارش سازمان بازرسي برخي 
دستگاه ها در اجراي اين قانون كم كاري داشتند، چنانچه اقدامات مؤثري از 
اين دستگاه در جهت رفع مشكلات صورت نپذيرد، گزارش سازمان بازرسي 

در رابطه با عملكرد ضعيف دستگاه ها را اعلام خواهيم  كرد. 

مردم گليرد طالقان از اين دست كارها از او كم نديده بودند. 
محبوبيت وي ميان مردم بي نظير بود. آنان بيش از آنكه از آراي 

سياسي او مطلع باشند، مجذوب رفتار آن بزرگمرد بودند. 
اما اين كار ديگر نوبر بود. كسي كلنگ آورده بود، بزند ديواري را 

كه مردم با خشت دور قبر جد او ساخته اند، خراب كند!
آي�ت الله طالقاني وس�ط زندگي مردم ب�ود. با چوپ�ان در باره 
گوس�فند، با كش�اورز پيرامون بذر و آفت و با معلم از درس و 

مدرسه سخن مي گفت. 
آن روز ظهر نيز در مسجد سخنراني كرد  و گفت:

- ديدم كار مردم شده اس�ت، نذر و نياز به مزار سيدآقا. او هم 
انس�اني بود، مثل ش�ما؛ گيرم علم و تقواي بيش�تري داشت، 
ولي دليل ندارد كه براي هر مشكلي س�ر مزار او برويد، پارچه 

گره بزنيد!
مسئوليت سختي است؛ نه؟ بنابراين اگر عالمِي بلغزد، عالمَي 

مي لغزد!
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   شهروند – تهران: كارمندان دولت با 30 سال سابقه بيمه 
بازنشسته مي شوند. من يك كارگر ساده ساختماني هستم. براي 
بازنشستگي در اين شرايط س��خت كاري كه دارم بايد 35 سال 
بيمه پرداخت كنم. از وزارت كار تقاضا مي كنم هم در مبلغ بيمه و 
هم مدت بيمه توجه ويژه به كارگران روزمزد و ساختماني داشته 

باشد تا به خاطر كار سخت زودتر بازنشسته شوند. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 ۰۹1۹۰۹۶853۰ ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: 88۴۹8۴۴8 پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد

ارائه آموزش کمك هاي اوليه
 به همه مردم ايران

دبير  كل جمعي�ت هلال احمر كش�ور با اش�اره به ل�زوم آموزش 
همگاني ب�راي آمادگ�ي در براب�ر مخاط�رات طبيع�ي، از صدور 
2 ميلي�ون و 2۰۰ گواه�ي آموزش�ي در كش�ور خب�ر داد. 
يعقوب سليماني، دبير كل جمعيت هلال احمر كشور با اشاره به اينكه 
هر شهروند ايراني بايد تا سه س��ال آينده، تحت آموزش هشت ساعته 
همگاني، ش��امل آمادگي در برابر زلزله، سيل، مخاطرات طبيعي و نيز 
كمك هاي اوليه قرار گيرد، گفت: شهروندان مي توانند از طريق خانه هاي 
هلال در محلات، روستاها و خانه هاي عشاير و از طريق ثبت نام در سايت 
آموزش همگاني جمعيت، به صورت حضوري يا مجازي تحت آموزش 
قرار گيرند.  وي با بيان اينكه ايران يكي از كشورهاي پرمخاطره جهان 
بوده و لزوم آموزش همگاني براي آمادگي در برابر مخاطرات مهم است، 
ادامه داد: تا به امروز براي 2 ميلي��ون و 200 فرد آموزش ديده گواهي 

آموزشي صادر شده است. 

الزام تأمين ۳۰ درصدي برق کشور
 از انرژي پاك

نمايش�گاه  در  محيط زيس�ت  حفاظ�ت  س�ازمان  رئي�س 
بين الملل�ي محيط زيس�ت گف�ت: ب�راي تأمي�ن 3۰ درص�د 
انرژي برق كش�ور باي�د از ان�رژي پاك اس�تفاده كني�م و در اين 
راس�تا اس�تفاده از پتانس�يل ان�رژي اتمي بس�يار مهم اس�ت. 
علي س��لاجقه، رئيس س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت اظهار كرد: 
ارتباط تنگاتنگي ميان سازمان حفاظت محيط زيست و سازمان انرژي 
اتمي وجود دارد.  وي ادام��ه داد: انرژي اتمي به عنوان يك انرژي پاك 
نقش مهمي در ارتقاي استانداردهاي محيط زيستي دارد و با توجه به 
تحريم هاي هسته اي بايد تنوع انرژي داشته باشيم. در اجلاس كاپ 2۷ 
نيز تأكيد كرديم كه كشورها بايد به دنبال تنوع انرژي باشند و حذف 
سوخت هاي فسيلي براي كشور ما به  دليل بهره مندي از منابع گسترده 

اين سوخت ها به  هيچ وجه قابل قبول نيست. 
رئيس سازمان حفاظت محيط زيست افزود: در همكاري ميان سازمان 
محيط زيست و س��ازمان انرژي اتمي گام هاي خوبي درجهت كاهش 
مصرف سوخت هاي فسيلي، كربن صفر، حفاظت از آب و خاك و حل 
مشكل پسماند برداشته شده است. در نشستي هم كه هفته گذشته با 
حضور استاندار گيلان برگزار شد، راهكارهاي خوبي در زمينه معضل 
شيرابه هاي استان به كمك فناوري هاي سازمان انرژي اتمي مطرح شد.  
وي ادامه داد: همانطور كه در برنامه ششم توسعه آمده است، بايد براي 
تأمين 30 درصد انرژي برق كشور از انرژي پاك استفاده كنيم و در اين 
راستا استفاده از پتانسيل سازمان انرژي اتمي نكته قابل توجهي است. 
سلاجقه همچنين در پاسخ به سؤالي درباره پيروز و هزينه هايي كه براي 
نگهداري آن صرف مي شود، گفت: خبرهاي منتشر شده مبني بر عدم 
هزينه براي نگهداري پيروز درست نيست؛ پيروز يك دستاورد علمي 

است و براي ما بسيار ارزشمند است. 

محمد مهدی اميا |  تسنيم 


